
گروه فرهنگ و هنر - چند صد ناشر 
در حوزه انتشــار کتاب های الکترونیک در 
اپلیکیش های مختص انتشــار این کتاب ها 
فعالیت می کنند. عباس جبلی مدیر مسئول 
انتشارات کتاب ابرار درباره استفاده نکردن 
اکثر ناشــران از ظرفیت انتشــار کتاب های 
الکترونیک در کشور، گفت: انتشارات کتاب 

ابرار چند سالی است از اپلیکیشن های عرضه 
کتاب الکترونیک استفاده می کند. در آماری 
که برای میزان استفاده ناشران از این ظرفیت 
مطرح می شــود، ابتدا باید دید تعریف ما از 
ناشر چیست. آیا به هر کسی که مجوز احداث 
انتشاراتی گرفته است، می توان ناشر گفت؟! 
در حالی که بسیاری از این افراد در فضای نشر 

فعالیت نمی کنند.او افزود: در آماری که برای 
استفاده ناشران از ظرفیت انتشار کتاب های 
الکترونیک مطرح می شود، باید دید ناشران 
غیر فعال هم در نظر گرفته می شــوند یا نه. 
برای مثال اگر ۸ هزار ناشر فعال داشته باشیم، 
طبــق آمار ده درصدی که برای اســتفاده از 
ظرفیت انتشار کتاب های الکترونیک مطرح 
می شود، تعداد آن به ۸۰۰ ناشر می رسد. ناشر 
فعال بدین معنا که در صنعت نشر فعالیت کند 
و در شرایط کنونی همچنان به فعالیتش ادامه 
دهد.دیر مسئول انتشارات کتاب ابرار ادامه 
داد: در اپلیکیشــن هایی که با آن ها در زمینه 
انتشار کتاب الکترونیک کار می کنم مشاهده 
کردم چند صد ناشــر در این حوزه فعالیت 

می کنند. 
استفاده از این ظرفیت روی وضعیت 
اقتصادی ناشــر تاثیر گذاشــته است. با این 
وضعیتی که در زمینه گرانی کاغذ با آن مواجه 

هستیم، استفاده از ظرفیت انتشار کتاب های 
الکترونیــک می توانــد بخــش عظیمی از 
هزینه های انتشــار کتاب را از دوش ناشران 
بــردارد. جبلی بیان کــرد: همه کتاب ها این 
قابلیــت را ندارند که آن را به صورت کتاب 
الکترونیک عرضه کــرد، اما از این ظرفیت 
می توان برای اغلب کتاب ها بهره برد. قابلیت 
محتوایی برخی کتاب ها به صورتی است که 
نمی تــوان آن را در قالب الکترونیک عرضه 
کرد. این کتاب ها حقوق معنوی بالایی دارند 
از جمله آن ها برخــی کتاب های عکس از 
عکاسان دفاع مقدس هستند.  چون با این کار 
عکس ها در فضای مجازی منتشر می شود و 
مولفان دیگر حقوق معنوی ندارند. استفاده 
از این ظرفیت به ناشر بستگی دارد. صنعت 
نشر ما می تواند استفاده از ظرفیت کتاب های 
الکترونیک را برای بهبود شــرایط اقتصادی 

خود در دستور کار قرار دهد.
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راهکارهای استقبال شنونده از یک قطعه پاپ سنتی؛

بخشی از ناشران به سمت انتشار کتاب های الکترونیک رفتند

آیا محسن چاوشی در خواندن اشعار بزرگان 
موفق است؟

ترانه سرایان و آهنگسازهای نام آشنا، درباره به کارگیری اشعار کلاسیک فارسی در موسیقی پاپ امروزی سخن گفتند.

گروه فرهنگ و هنر -کتاب حرف 
بــزن، رمانی خواندنــی از لاری هالس 
اندرســون است که با ترجمه مریم عربی 

منتشر شده است. 
کتــاب حرف بزن داســتان جالب 
دختری اســت که سعی می کند به تنهایی 
با آزار جنســی که برایش رخ داده است 

روبه رو شود. 
درباره کتاب :

لاری هالــس اندرســن در کتاب 
حــرف بزن ماجرای دختری را نوشــته 
اســت که ســعی می کند بــه تنهایی با 
مشــکلاتی که برایش پیش آمده اســت 

بجنگد. 
اتفاق بدی برایش رخ داده اســت 
و او که دربــاره آن موضوع با هیچکس 
صحبت نکرده اســت، بار گناهی عظیم 
را به دوش می کشــد. همین ماجرا باعث 
شــده تا دوســتانش را در مدرسه هم از 
دســت بدهد و مشکلات مختلفی مانند 

افــت تحصیلی هم برایــش اتفاق بیفتدِ 
ملیندا که شــخصیت اصلی داستان است 
با تماس به پلیــس، یکی از مهمانی های 
دوســتانه را خراب کرده است. و حالا به 
همیــن دلیل همه از او دوری می کنند. اما 
چه موضوعی باعث شــده تا ملیندا قید 
مهمانی و خوشــگذرانی با دوســتانش 
را بزنــد و به پلیس زنــگ بزند؟ ملیندا 
کم حرف تر می شود تا جایی که تنها و تنها 
کلاس هنر است که به او کمک می کند تا 
افکارش را آرام کند و به خودش تسلایی 
ببخشد. آیا ملیندا می تواند با مشکلی که 

دارد به تنهایی روبه رو شود؟ 
کتاب حــرف بــزن را به چه 

کسانی پیشنهاد می کنیم 
تمام دوست داران رمان از خواندن 
کتاب حرف بزن لــذت می برند. اگر به 
دنبــال یک رمان روانشناســی خوب با 
موضوع آزارهای جنسی می گردید، شما 
را به خواندن کتــاب حرف بزن دعوت 

می کنیم.

گروه فرهنگ و هنر - کتاب بوف کور 
معروف ترین اثر صادق هدایت از پیشگامان 
داستان نویســی نوین ایران است، این رمان 
به عقیده  بســیاری از صاحب نظران در میان 
۱۰ رمان برتر ســوررئال جهان جای دارد. 
انتشــارات طاقچه این کتاب را منتشر و در 

اختیار مخاطبان قرار داده است.
بســیاری از محققان رمان بوف کور 
نوشــته صادق هدایت را مشــهورترین و 
درخشــان ترین اثر ادبیات داستانی معاصر 
ایران می دانند. این رمان به ســبک سوررئال 
نوشــته شــده و تک گویی یک راوی  است 
کــه دچار توهم و پندارهای روانی اســت. 
صادق هدایت کتاب بوف کور را نخســتین 
بار در ۱۳۱۵ خورشــیدی زمانی که در هند 
به ســر می برد، به صورت دست نویس و در 
۵۰ نســخه چاپ کرد امــا چاپ این کتاب 
در ایران تا پس از برکناری رضاشــاه محقق 
نشــد. درنهایت نیز این کتاب در سال ۱۳۲۰ 
به صورت پاورقــی در روزنامه  ایران چاپ 

شد. البته این چاپ با نسخه دست نویس اولیه 
کتاب بوف کــور تفاوت های قابل توجهی 
داشــت. که برخی این تغییرات را ناشی از 
تصمیم خود هدایت می دانند و برخی دیگر 
نیز درباره این تغییرات می گویند که حسینقلی 
مستعان، که در آن زمان عضو هیئت تحریریه  
روزنامه  ایران بوده بدون هماهنگی با هدایت 
ایــن دخل و تصرف را در کتاب پدید آورده 
است. یک سال بعد، انتشارات روزنامه ایران 
کتــاب بوف کور را به چاپ رســاند و متن 
کتاب پیش از انتشار از سوی صادق هدایت 
مــورد تجدید نظر قرار گرفت. بنابراین این 
نسخه  بوف کور نســبت به چاپ بمبئی و 
آنچه که بــه صورت پاورقــی در روزنامه  
ایران چاپ شــده بود معتبرتر است. کتاب 
بــوف کور تاکنون به زبان های گوناگونی از 
جمله فرانسوی، انگلیسی، آلمانی، سوئدی، 
اسپانیایی، عبری، چکی، مجارستانی، ترکی و 
ارمنی ترجمه شده است و این رمان به عقیده  
بســیاری از صاحب نظران در میان ۱۰ رمان 

برتر سوررئال جهان جای دارد.

»بوف کور«»حرف بزن«
معرفی کتابمعرفی کتاب

نویسنده: 
لاری هالس اندرسون

مترجم: 
مریم عربی

نشر پیدایش

نویسنده: 
صادق هدایت

انتشارات:
طاقچه

یکشنبه 20 مهر 1399، 23 صفر 1442 ،11 اکتبر 2020، شماره 3590، صفحه

گروه فرهنگ و هنر -مادرم ســر 
کلاســش برای شاگردانش ابیات "ای دل 
قلاش مکن فتنه و پرخاش مکن، شــهره 
مکن فاش مکن بر سر بازار مرا" از مولانا 
خواند و در کمال تعجب, شاگرد دبستانی 
اش، نام شاعر را »محسن چاوشی« عنوان 
کرد. اینکه چرا شــاگرد دبســتانی مادرم 
چاوشــی را می شناسند، ولی مولانا شاعر 
جهانی قرن هفتم که ســروده های عرفانی 
اش بــا بیان اضداد نظیر نور و تاریکی، در 
دنیــا همگان را متعجب ســاخته ا را نمی 
شناســد جای بحــث دارد. البته این نکته 
مثبتی اســت که محسن چاوشی از اشعار 
مولانا در متن ترانه خود اســتفاده می کند 
و بــه آن ارج می نهــد و افراد به واســطه 
موسیقی چاوشی اشعار بزرگان پارسی گو 

را به خاطر می سپارند.
در روزگاری کــه ترکیه ادعا می کند 
مولانا شــاعر ترکی اســت، ولی به قول 
پروفســور مهدی محقق »مولانا به زبان 
فارسی شعر گفته است. یک کتاب مولانا 
را جلوی دانشــمندان ترکیه بگذارید، اگر 
توانستند بی لکنت و روان بخوانند؟! مولانا 
در بلخ به دنیا آمده و گفته است: بلخی ام من 
بلخی ام من بلخی ام. اگر خواستید نسبتش 
را بدانیــد، بلخ در آن زمان جزو ایران بوده 
اســت. اصلا مولانا یک خط شعر به زبان 
ترکی دارد؟ شــعر ترکی مولانا کجاست؟ 
مولانا تمام آثارش به زبان فارسی است.« 

نیاز به امثال چاوشی ها زیاد است.
استفاده از اشعار این شاعر عرفانی در 
ترانه، نکته مثبتی اســت که باعث می شود 
کشــوری به خودش جــرأت نمی دهد 
ادعــای ترک بودن مولانــا را مطرح کند. 
با گشــت و گذار در محتوای آهنگ های 
موجود در بــازار، بی محتوایی ترانه ها به 
چشم می خورد. در مصاحبه های پیشین، 
محمدعلی بهمنی ترانه سرا عنوان کرد که 
یکی از دلایل بی کیفیتی محتوا ها موضوع 
دستمزد گزاف ترانه سرا های مطرح است 
که به اســتفاده از ترانه های بی محتوا روی 
آورده اند و حالا این ســوال پیش می آید 
که آیا بهتر نیســت با توجه به مشــکلات 
موجود در زمینه ترانه، از اشــعار مولانا و 
دیگر شــاعران فارسی گوی استفاده شود 
تا علاوه بر رفع این معضل، اشــعار کهن 

فارسی نیز احیا شوند؟!
محسن چاووشــی به اندازه 

خدمتی کــه از زاویه خــودش به 
موسیقی کرده است، ارزشمند است
محمد علی بهمنی، ترانه سرا، شاعر 
و غزل ســرای ایرانی درباره اینکه چقدر 
موســیقی پاپ قابلیت اســتفاده از اشعار 
ســنتی را دارد گفت: موســیقی پاپ هم 
جزو موســیقی است و ما باید به درون هر 
کســی که آن آهنگ را خلق می کند نگاه 
کنیم. آهنگساز کارش جهانی خواهد شد، 
مشــروط بر اینکه در درونش اتفاق لازم 
افتاده باشــد. وقتی کسی هنوز با ملودی 
و موســیقی آشــنا نیســت و در درونش 
احساســی وجود ندارد، اگــر بخواهد از 
اشعار مولانا استفاده کند، دچار بی حرمتی 
می شــود. بنابراین اگر قصــد ما خدمت 
کردن اســت، بهتر اســت  در تمرین های 
موسیقی این کار انجام شود تا وقتی نوبت 
به عرضه نهایی اثر میرسد، آن اهنگ خوب 

از آب درامده بیاید.
وی در جــواب اینکه آیا محســن 
چاوشــی در احیای شــعر ســنتی موفق 
عمل کرده است یا خیر گفت: البته خیلی 
از عزیزان که با موســیقی سر و کار دارند 
ایراداتی از آن گرفته اند، اما وقتی هنرمندی 
شوق آفرینش اثر موسیقیایی با استفاده از 
اشــعار بزرگان را دارد، اول باید در درون 
به آن برســد. من روی آقای خاصی مکث 
نمی کنم. گرچه محسن چاوشی به اندازه 
خدمتی که از زاویه خودش به موســیقی 
کرده، ارزشمند است، مخصوصا کار های 
اولیه اش که درخشــش فوق العاده ای در 
موســیقی ایران بود. به طور کلی به خاطر 
شوقی که چاوشی برای این کار دارد حتی 
اگر مقداری ضعف در کارش وجود داشته 
باشــد، احترام می گذارم، چون قصدشان 
بهره بری موســیقی از شعر مولانا و دیگر 
شاعران بزرگ و بهره بردن دیگران از این 

اشعار است.
این شاعر نام آشنا ادامه داد: موسیقی 
پاپ کلًا یک نوع موسیقی است، کلًا کسی 
می تواند این تفکر را در کار داشته باشد که 
در کارهایش دو بیت را نخواند و اشکالی 
هم ندارد. ذوقی اســت، ولی حق دست 
بردن در شعر را ندارد، محسن چاوشی نیز 

کارهایش را با امید شروع کرد.  
تبدیــلِ اثر برجســته و فاخر 
شــاعر بزرگ به یک شــعر مبتذل 

سطحی کار غیر قابل دفاعی است

مســلم نادعلــی زاده، دکتری زبان 
و ادبیات فارســی و دبیر علمی شــورای  
ترانــه و کلام وزارت ارشــاد هم درباره 
اســتفاده خوانندگان پاپ از اشعار مولانا 
یا شــعرای بــزرگ در ترانه هــا گفت:ما 
نمی توانیم استفاده از اشعار شعرای بزرگ 
را منحصر به موســیقی کلاسیک و سنتی 
بدانیم، استفاده از این اشعار باعث خروجی 
مثبت آثار موســیقیایی میشود. همانگونه 
که خوانندگان پاپ مانند محسن چاوشی 
اشعار قدمای ما را با موسیقی پاپ خوانده 

و خوب بر آن نشسته است.
وی در ادامــه در پاســخ به این که 
چقدر محسن چاوشــی در احیای شاعر 
سنتی مثبت عمل کرده است گفت: وقتی 
مردم یک قطعه موسیقی را گوش می کنند 
و شــنونده آثار تولید شده هستند، طبیعی 
اســت که بین غزلی که خوانده شــده و 
شــعری که خوانده نشــده، مــردم غزل 
خوانده شــده را تکرار کنند. چه موسیقی 
پاپ و چه کلاسیک، اگر از اشعار و اجرای 
خوب بهــره برند، مردم از آن اســتقبال 

می کنند و لذت می برند.
نادعلی زاده درباره دســت بردن در 
شعر گفت: تضمین در شعر غیر از دست 
بردن در اشــعار است، تضمین حدودش 
تعریف شــده است و دستکاری در اشعار 
موجب تضعیف اثر می شــود. تبدیلِ اثر 
برجســته و فاخر شاعر بزرگ به یک شعر 
مبتذل سطحی، کار غیر قابل دفاعی است. 
اگر قرار به تلخیص اســت یا به هر دلیلی 
درشعر دست ببرند که منجر به مناسبت آن 
برای اجرای موسیقی شود، لازم است که 
تخصص لازم در حوزه ادبیات را داشــته 
باشد و این کار نیازمند خیلی از ظرافت ها 

است و از عهده هر کسی نیز بر نمی آید.
وی در خصوص قابلیت ترانه شدن 
برخی از اشــعار کهن گفت: می شــود از 
بعضی از اشعار ســنتی استفاده کرد، کما 
اینکه این کار را هم خیلی از افراد کردند و 

در پاپ و سنتی هم قابلیت استفاده دارد.
خــط موســیقی که مــردم گوش 

می دهند را موزیسین ها تعیین کرده اند
ســامان طیبی، خواننده، آهنگساز 
و تنظیم کننده بنیامین بهادری و محســن 
ابراهیم زاده درباره قابلیت موســیقی پاپ 
برای اســتفاده از اشــعار مولانــا و دیگر 
شــعرای بزرگ پارسی گفت: صد در صد 

موسیقی پاپ این قابلیت را دارد، چنانچه 
حمید هیراد، محســن چاوشــی و گروه 
چارتــار انجام دادند که از آنها اســتقبال 

شده است.
وی در خصوص موفق بودن محسن 
چاوشی در احیای شعر سنتی گفت: قبلًا 
او موفق تر و تاثیرگذاری اش در این زمینه 
بیشتر بوده، ولی امروزه مقداری افت کرده 
است. در ژانر پاپ سنتی، چارتار این کار 
را انجــام داد و فوق العاده هم از آن جواب 
گرفت. من خودم صدا و موسیقی چاوشی 
را بســیار دوست داشتم و گوش می دادم. 
چاوشــی و چارتار در پاپ ســنتی بسیار 
موفــق عمل کرده اند. به نظرم مقداری در 
کارهایشان افت کرده اند، ولی خب هنوز 

جزو خوب ها محسوب می شوند.
طیبی در خصوص اشــکال داشتن 
دست بردن در متن شعر کهن در تبدیل به 
ترانه گفت: تغییر در آن اصلا کار اشتباهی 
نیســت و به منظور آپدیت کردن آن انجام 
می گیرد؛ چون در آن زمان به دلیل فضای 
متفــاوت با امروزه زبان هم متناســب با 
ان روزگار بوده اســت. کاری که محسن 
چاوشــی و حمید هیراد انجــام دادند که 
باعث ناراحتی و رنجش بســیاری از افراد 
از آن ها شــد، به نظرم کار کاملا درســتی 

بوده است.
آهنگســاز پاپ در خصوص تغییر 
دادن ذائقه مخاطب پاپ با استفاده از اشعار 
مولانا و حافظ گفت: همان طور که امروزه 
بنابر اقتضای شرایط جامعه موسیقی ما شاد 
شده است و مردم ترجیح می دهند چیزی 
را که ندارنــد در آهنگ ها بیابند. به نظرم 
خط موســیقی که مردم گوش می دهند را 
موزیســین ها تعیین کرده اند، همیشه این 
گونه بوده که هر خوراکی موســیقیایی که 
موزیسین به مردم داده از بین آنان انتخاب 
کرده اند. متاســفانه امروزه موسیقی ما دم 
دستی شده اســت و دوستانی که در این 
زمینــه کار می کنند برای جــذب هوادار 
بیشتر آثار بســیار شاد ۶ و ۸ کار می کنند. 
الان بد مسیری رفته است، ولی هر زمانی 
موســیقی خوب در هر ژانری ارائه شود 
با وجود سلایق موسیقیای مختلف مردم، 
موزیک شنونده خود را خواهد یافت؛ در 
همه جای دنیا کار اگر خوب باشد، شنیده 
می شود. به نظرم الان موسیقی ما تازه دارد 
خودش را پیدا می کند و وارد ســبک های 

مختلف شده که هر یک طرفدار خود چه 
کم و چه زیاد دارد.

هر کسی نمی تواند در عرصه 
پاپ سنتی، موفق عمل کند

طیبی در خصوص اینکه آیا به عنوان 
آهنگساز موسیقی، موافق انجام استفاده از 
اشعار سنتی در موسیقی پاپ است، گفت: 
بله من موافق هســتم البته به شرط اجرای 
خوب آن؛ چون یک ســری خواستند این 
کار را انجام دهند، ولی موفق عمل نکرده 
انــد. به طور کلی، اگــر اجرا خوب اتفاق 
بیفتــد در هر ژانری جذابیت خاص خود 

را دارد.
وی در خصــوص دلیل اســتقبال 
مخاطبان از آهنگ های چاوشــی گفت: 
بزرگترین دلیل موفقیت محسن چاوشی 
را احساس صدای وی می دانم، که بیشتر از 
همه چی تاثیر دارد و مسلما انتخاب ترانه ها 
و ملودی ها خوب بوده چه کار هایی که از 
اشــعار قدیمی بود و چه کار هایی که در 

دوران حاضر تولید میشوند.
طیبــی همچنین موفقیت در عرصه 
موسیقی پاپ سنتی را وابسته به این چند 

عامل دانســته و اظهار کرد: موسیقی یک 
پکیج است؛ یعنی هم ملودی و تنظیم باید 
خوب باشــند و تکی نمی شود موسیقی 
را بالا آورد، یعنی اگر شــعر خوب باشد 
و ملودی بد باشــد کار خراب می شــود، 
خواننده بد و اشــتباه هــم می تواند کار را 

خراب کند.
وی در خصــوص اینکــه کــدام 
ساز های موســیقی در تلفیق پاپ سنتی 
موفق تر عمل کرده گفت: اســتفاده از ساز 
هم بستگی به حس تنظیم کننده دارد، ولی 
نمی شود ســاز خاصی را برای موسیقی 
پاپ ســنتی در نظر گرفت، هم می توانیم 
از ســاز های سنتی استفاده کنیم و هم ژانر 
الکترونیک تلفیق انجام داد؛ گرچه تلفیق 
ســاز الکترونیک و سنتی موفق تر جواب 

داده است.
باید شــعر ســنگین مولانا را 
بــه ترانه قابل فهم بــرای مخاطب 

امروزی تبدیل کرد
علیرضــا آقاجانــی، تنظیم کننده و 
آهنگســاز در خصوص اینکه موسیقی ما 
چه قدر قابلیت استفاده از اشعار سنتی نظیر 
مولانا را دارد، گفت: با توجه به شــرایط 
و فضای موســیقی، اکثریت خوانندگان 
دنبال این هستند که پاپ سنتی را به دلیل 
اشباع شــدن فضای موسیقی پاپ دوباره 
احیا کنند، اشعار مولانا به گونه ای است که 
از نظر احساســی، عمق و نفوذ کلام را به 
گوش مخاطب میرساند و و اگر از ملودی 
درســت استفاده شود برای مخاطب قطعاً 

جذاب است.
وی دربــاره تغییر ذائقه موســیقی 
مخاطب با استفاده از اشعار سنتی در فرم 
جدید گفت: یک ماه پیش در جلسه ای که 
تمام تنظیم کنندگان مطرح در آن حضور 
داشــتند، درباره سبک موسیقی و گوش 
مخاطب اذیت شــد.باید موسیقی پاپ را 
به ســمت فضای سنتی ســوق دهیم و از 
اشــعار حافظ و مولانا و شــعرای بزرگ 
که امــکان کار کردن روی آن وجود دارد 
استفاده شود. اشعار حافظ نیز اگر با ملودی 
ساخته شــوند جذاب ترهستند ؛ البته این 
بســته به تنظیم کننده و خواننــده دارد.
گرچه وضعیت اقتصادی باعث می شــود 
کــه آهنگ های شــاد طرفدار بیشــتری 
داشته باشــد، اما باتووجه به اینکه بیشتر 
انســان ها در فصل پاییز فرکانس عاطفی 
بالاتری دارند و بــه دنبال گوش دادن به 
موسیقی های عاطفی هستند، لذا قرار شد 
ســبک جدیدی را که تلفیق چند ســبک 

است را منتشر کنیم.
آقاجانــی دربــاره دلیــل موفقیت 
محســن چاوشی نیز گفت: اگر قرار باشد 
از یک شــاعر کهن ملودی بســازیم و به 
اصطلاح روی آن ســوار کنیم، کار درجه 
یکی نیســت و این سبک تا جایی جواب 
دهنده است. زبان شعر مولانا به دلیل ثقیل 
بودن در برخی اشعار برای مخاطب امروز 
سنگین است، اگر از ۲۰ موزیک، ۱۹تای 
آن شعر مولانا باشد مخاطب خودش را از 
دســت می دهد. ذهن مخاطب دنبال شعر 

محاوره ای اســت و نباید سخت صحبت 
کرد اگر طرف بخواهد یک ســاعت فکر 
کند تا معنای شــعر را بفهمد، خواننده در 

بازخورد موزیک به مشکل می خورد.
تنظیم کننده محسن ابراهیم زاده در 
خصوص اینکه آیا شــعر سنتی ما قابلیت 
تبدیــل به ترانه را دارد گفت: شــعر کهن 
قابلیت تبدیل بــه ترانه را دارد، منتها اگر 
به صورت علمی انجام شــود. شعر سنتی 
را اگر به صورت زبان امروزی برگردانیم 
موفق می شــود. وقتی شما شعر مولانا را 
ترانــه خود انتخاب می کنید اگر تنظیم آن 
به صورت درست نباشد، موفق نخواهید 
شــد. ولی اگر کل زمان موسیقی مثلا سه 
دقیقه اشــعار سنگین مولانا باشد، گوش 
مخاطب خسته می شود و آهنگ را تغییر 
می دهد.وی همچنین درباره اســتفاده از 
ســاز ها در این موســیقی گفت:هنر بی 
انتهاســت و تعریف شده نیست، بعضی 
کار هایی که ســاخته می شود با ساز های 
غربی تلفیق شــده، ولی عموماً ساز های 
ایرانی نظیر؛ ســه تار و تار در پاپ سنتی 
جواب میدهد. گرچه می توان برای شعر 
مولانا از ساز غربی هم استفاده شود، ولی 
با توجه به فرهنگ موسیقیایی مردم ایران، 
آنان استفاده از ســاز های ایرانی را بیشتر 
می پســندند، گرچه این موضوع سلیقه 
اســت. امروزه بازار همخوانی داغ شده 
اســت و اگر بخواهم اولویت بندی کنم، 
در موســیقی پاپ سنتی ابتدا همخوانی و 

بعد ساز ها مهم هستند.

آقاجانــی دربــاره دلیــل 
موفقیت محســن چاوشــی نیز 

گفت: اگر قرار باشد از یک 
شاعر کهن ملودی بسازیم 
و بــه اصطــاح روی آن 

سوار کنیم، کار درجه یکی 
نیســت و این سبک تا جایی 
جواب دهنده اســت. زبان 
شــعر مولانا به دلیل ثقیل 
بــودن در برخی اشــعار 

امروز  مخاطــب  برای 
سنگین است، اگر از ۲۰ 

۱۹تای  موزیک، 
آن شــعر مولانا 

باشد مخاطب خودش 
را از دست می دهد. ذهن مخاطب 
دنبال شــعر محاوره ای است و 
نباید ســخت صحبت کــرد اگر 
طرف بخواهد یک ساعت فکر کند 
تا معنای شعر را بفهمد، خواننده 
در بازخورد موزیک به مشــکل 

می خورد.


